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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   28 de maig de 2013 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 

 
 
Hi assisteixen: 
Jaume Alzamora Riera,  batle     
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Magdalena Llull Ferrer,  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Jaime Ginard Muñoz,   regidor 
 
 

Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes del Ple de les sessions de 29 de gener, 26 de març i 16 d’abril de 
2013. 
2. Aprovació, si s’escau, de l’expedient extrajudicial de crèdits 2/2013. 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la derogació del 
decret de llengües. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la redacció d’un 
pla director ciclable de Mallorca. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta de CCOO, 
contra l’Avantprojecte de llei a la racionalització i la sostenibilitat de l’Administració local. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar el batle 
d’Artà que delegui la resolució dels expedients de disciplina urbanística (expedients de protecció de la 
legalitat urbanística) en el Ple de la corporació. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal socialista relativa a la defensa del 
dret a la lliure decisió de les dones. 
8.  Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal socialista sobre la política 
impositiva del Govern de les Illes Balears. 
9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2013. 
10. Precs i preguntes. 
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Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes del Ple de les sessions de 29 de gener, 26 de març i 16 d’abril 

de 2013 

 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions de 29 de  
gener, de 26 de març i de 16 d’abril de 2013, de la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de 
l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació 
d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que en l’acta de dia 26 de març de 2013, en el punt núm. 3, en el 
foli verso núm. 6, en el paràgraf 10, línia 28, falta part de la seva intervenció; és a dir, on diu “El 
portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat” ha de dir “El portaveu del PP, Sr. Lliteras, 
manifesta la seva conformitat; el CEIP Na Caragol té la nostra confiança fins que no es demostri el 
contrari.” 
 
Seguidament, el regidor del PP, Sr. Servera, diu que en l’acta de dia 26 de març de 2013, en el punt 
núm. 8, en el foli recto núm. 13, en el paràgraf 15, línia 25, falta la contestació de la regidora Sra. Maria 
al prec oral formulat per ell. Per tant, on diu “La regidora delegada de les àrees d’Urbanisme i Hisenda, 
Sra. Maria, els informa que hi ha dos supòsits i els explica” ha de dir el següent: 
 
“La regidora delegada de les àrees d’Urbanisme i Hisenda, Sra. Maria, els informa que hi ha dos 
supòsits i els explica: 
 
1r. Fraccionament: no hi ha interessos, i s’ha de demanar el fraccionament dins termini, que és abans 
del 15 de febrer. 
 
2n. Ajornament i fraccionament: hi ha interessos (l’interès legal) i també s’ha de demanar, sol·licitant 
els terminis en què es vulgui pagar.” 
 
Una vegada fetes les correccions demanades a l’acta de dia 26 de març de 2013, els reunits acorden, per 
unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar les 
actes de les sessions de 29 de gener, 26 de març i 16 d’abril de 2013. 
 

 

2. Aprovació, si s’escau, de l’expedient extrajudicial de crèdits 2/2013 
 
La delegada de les àrees d’Urbanisme i d’Hisenda, Sra. Maria, informa sobre l’expedient extrajudicial 
de crèdits 2/2013, que s’apuja a la quantitat de 107.270,21 €. 
 
Es proposa l’adopció dels acords següents: 
 
<<1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 107.270, 21 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 
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2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2013, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives 1621 22700 i 1790 22700.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que, tal com s’ha manifestat en altres plens, hi votaran en contra. 
Exposa que estan pendents del resultat de l’auditoria encarregada per l’Ajuntament. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que hi votarà en contra mentre no es tengui el resultat de 
l’auditoria. 
 
Els reunits acorden, per 6 vots a favor (UIA i CxI), 4 vots en contra (PSOE i I. Verds) i 2 abstencions 
(PP): 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 107.270,21 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 
 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2013, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives 1621 22700 i 1790 22700. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la 

derogació del decret de llengües 
 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El Consell de Govern de 19 d’abril de 2013 va aprovar el “decret pel qual es regula el tractament 
integrat de les llengües als centres docents no universitaris de les Illes Balears”, un decret que limita 
l’educació en català, dificultant enormement l’objectiu d’aconseguir que els escolars, a la llarga la 
societat, conegui adequadament la llengua pròpia del país. Al decret s’hi ha oposat la Mesa Sectorial 
d’Educació, els representants dels professors, la Universitat de les Illes Balears, la Federació de Pares i 
Mares i el Consell Escolar de les Illes Balears. 
 
Segons l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears, “la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, i la 
nostra cultura i tradicions són uns elements identificadors de la nostra societat i, en conseqüència, són 
elements vertebradors de la nostra identitat”, i perquè això sigui possible és necessari que el conjunt de 
la societat pugui conèixer i emprar amb normalitat la llengua catalana.  
 
El sistema educatiu ha de garantir que els escolars de les Illes Balears puguin utilitzar correctament el 
castellà i el català al final del període d’escolarització. Aquest objectiu, que és també una obligació 
legal, quedaria estroncat si, tal com promou l’Avantprojecte de llei d’educació del ministre Wert, es 
permetés finalitzar l’educació obligatòria a les Illes Balears sense haver d’acreditar el nivell de català 
corresponent; com quedaria molt compromès si es permet que l’educació en català es limiti al 20 % de 
les hores lectives.  
 
L’aprenentatge de l’anglès és imprescindible, però assolir competència en llengua anglesa no ha de 
suposar cap detriment per a l’ensenyament de la llengua catalana. 
 
Així mateix, el decret de llengües prohibeix el sistema d’immersió lingüística que ha mostrat la seva 
validesa, com s’ha demostrat en la seva avaluació científica, per entitats com l’IACSE i d’altres, que 
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constaten que l’aprenentatge majoritàriament en llengua pròpia possibilita una bona adquisició de les 
competències en llengua castellana, fins i tot, amb resultats millors que en altres territoris de l’Estat 
monolingües en castellà.  
 
L’escola és un espai de convivència i té una funció socialitzadora indeclinable i, perquè la compleixi 
adequadament, s’han d’evitar distincions entre els nins per la llengua d’ensenyament, com preveu el 
decret de llengües en el primer aprenentatge o la proposta del Govern de l’Estat de pagar centres privats 
per als pares que vulguin l’educació en castellà.  
 
El 90 % dels pares i mares han triat per a aquest curs l’ensenyament en català, ho han fet perquè saben 
que aquesta és la millor manera que els seus fills i filles aprenguin català, castellà i anglès al final del 
període d’escolarització. 
 
Per tot això, l’Equip de Govern proposa al Ple que adopti els següents 
 
Acords 
 
1. Declarar que el sistema educatiu de les Illes Balears ha d’aportar competència lingüística en català, 
castellà i anglès, per la qual cosa: 
 
a) S’ha d’instar el Govern de les Illes Balears a derogar el decret sobre el tractament de llengües en 
l’ensenyament i a evitar qualsevol acció que promogui la distinció dels alumnes segons la seva llengua 
d’aprenentatge o a la fragmentació de la societat en comunitats lingüístiques. 
b) S’ha d’instar el Govern de l’Estat a retirar la proposta inclosa en l’Avantprojecte de llei d’educació, 
segons la qual al final de l’educació obligatòria no serà necessari acreditar el nivell de català 
corresponent. 
 
2. Instar al Govern de les Illes Balears a garantir que el nombre d’assignatures impartides en llengua 
catalana no sigui mai inferior al 50 % de les hores lectives. 
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears i el Govern de l’Estat a emprendre un ambiciós programa 
d’acollida lingüística per tal de garantir la integració lingüística dels ciutadans nouvinguts i fer-los 
partícips dels elements vertebradors de la nostra identitat. 
 
4. Instar el Govern de les Illes Balears a millorar l’ensenyament escolar de l’anglès, amb recursos i 
formació, sense violentar els projectes lingüístics dels centres, i acompassant-ho amb els recursos 
efectius a l’abast.  
 
5. Instar el Govern de les Illes Balears a defensar l’oficialitat i la unitat de la llengua catalana a tots els 
àmbits en els quals és qüestionada i emplaçar-lo a recuperar el consens social en matèria lingüística i en 
les propostes educatives bàsiques.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que, pel contingut de la moció, li canviaria el nom: moció sobre la 
derogació de la política lingüística que du a terme el Govern de les Illes Balears. A continuació, llegeix 
la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Pel contingut de la moció nosaltres canviaríem el títol i el canviaríem per “Moció sobre la derogació 
de la política lingüística que duen a terme el Govern de les Illes Balears i el Govern central”. 
 

Dit això, volem dir que n’estam totalment d’acord, amb el contingut de la moció, i que, fins i tot, a la 
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part expositiva afegiríem el malestar de la comunitat educativa pel que fa al Decret 15/2013 i a les 
instruccions que despleguen aquest decret, ja que en molts de casos són contràries les instruccions del 
decret i tot es fa com es diu en castellà “a salto de mata”. 

És un decret totalment improvisat que no té el suport de cap membre de la comunitat educativa, ni tan 
sols s’ha consultat els inspectors d’educació i l’única cosa que pretén és implantar el castellà, sí o sí, en 
un sistema educatiu que garantia la igualtat de resultats en la competència lingüística en castellà i en 
català. 

En allò que sí estam totalment d’acord és en fer un plantejament seriós i amb dotació de recursos per tal 
de millorar la competència lingüística en llengua anglesa.>> 

Finalment, diu que el seu grup hi votarà a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Amb aquest decret, el Govern pretén que els alumnes de la comunitat autònoma de les Illes Balears 
acabin l’educació obligatòria amb suficient competència lingüística i comunicativa en les dues llengües 
oficials i en una llengua estrangera, preferiblement l’anglès. 
 
En cap cas es pretén diferenciar els alumnes ni res del que s’està dient sense cap fonament. 
 
Segons uns dels objectius de la UE, es recomana impulsar accions que possibilitin als ciutadans 
comunicar-se en dues llengües a més de la materna. 
 
No trobam cap impediment a què els alumnes estudiïn tres llengües, perquè això els enriqueix. 
 
La principal aportació del nou decret és que totes les àrees, matèries, mòduls o àmbits de coneixement 
no lingüístics es poder impartir en les dues llengües oficials o en la llengua estrangera. De fet, les tres 
llengües han de ser objecte d’ensenyament i d’aprenentatge a les àrees lingüístiques. Els nostres joves 
han d’aprendre totes les llengües, no tenim cap dubte amb això, a més ara estudiar una tercera llengua es 
farà sense haver de pagar classes externes. 
 
Aquesta proposta es pot traslladar al Govern perquè la prenguin en consideració. Nosaltres sempre 
defensarem la integració de les persones que vénen a viure al nostre municipi perquè coneguin la nostra 
cultura, llengua i costums. 
 
Els canvis no són normalment acceptats per aquells que no els promouen, però això no significa que no 
siguin necessaris i favorables. El decret de tractament de llengües és una millora al sistema educatiu de 
les Illes, no violenta cap projecte, sinó que el complementa, com succeeix a tots els països de la UE on 
s’aprenen diverses llengües, i en cap cas es conformen amb aprendre una, ni existeix una immersió 
lingüística que provoca una falta de competitivitat dels nostres joves enfront de la resta d’alumnes 
europeus. 
 
El Govern sempre ha defensat el que diu l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears. L’article 4 de 
l’Estatut d’autonomia estableix que la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, tindrà, juntament 
amb la castellana, el caràcter d’idioma oficial. A més, reconeix el dret de tots de conèixer-la i d’usar-la, 
i estableix que ningú podrà ser discriminat per raó de l’idioma.  
 
Amb aquest propòsit, la norma estatutària estableix que les institucions de les Illes Balears han de 
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garantir l’ús normal i oficial dels dos idiomes, prendre les mesures necessàries per assegurar el seu 
coneixement i crear les condicions que permetin arribar a la igualtat plena de les dues llengües quant als 
drets dels ciutadans de les Illes. 
 
Així mateix, l’article 18 de la Llei 3/1986, de 29 d’abril, de normalització lingüística disposa que tots 
els alumnes tenen dret a rebre el primer ensenyament en la seva llengua, sigui la catalana o la castellana, 
i l’article 19 continua establint que la llengua i la literatura catalanes, amb especial atenció a les 
aportacions de les Illes Balears, han de ser ensenyades obligatòriament en tots els nivells, graus i 
modalitats de l’ensenyament no universitari. 
 
També, la Llei de normalització lingüística, article 20, encomana al Govern l’adopció de les 
disposicions necessàries encaminades a garantir que els escolars de les Illes Balears, qualsevol que sigui 
la seva llengua habitual en iniciar l’ensenyament, puguin utilitzar normalment i correctament el català i 
el castellà al final del període d’escolaritat obligatòria, i en l’article 22.3 s’estableix que l’Administració 
ha de posar els mitjans necessaris per garantir que els alumnes no siguin separats en centres diferents 
per raons de llengua. 
 
Per tant, l’Estatut i la resta de normes com la Llei de normalització varen ser fruit del consens de tots, 
una altra cosa és que s’incomplís la normativa i que s’intenti interpretar d’una altra forma per raons 
polítiques.>> 
 
Finalment, diu que hi votarà en contra. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que està d’acord amb la moció. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP): 
 
1. Declarar que el sistema educatiu de les Illes Balears ha d’aportar competència lingüística en català, 
castellà i anglès, per la qual cosa: 
 
a) S’ha d’instar el Govern de les Illes Balears a derogar el decret sobre el tractament de llengües en 
l’ensenyament i a evitar qualsevol acció que promogui la distinció dels alumnes segons la seva llengua 
d’aprenentatge o a la fragmentació de la societat en comunitats lingüístiques. 
b) S’ha d’instar el Govern de l’Estat a retirar la proposta inclosa en l’Avantprojecte de llei d’educació, 
segons la qual al final de l’educació obligatòria no serà necessari acreditar el nivell de català 
corresponent. 
 
2. Instar al Govern de les Illes Balears a garantir que el nombre d’assignatures impartides en llengua 
catalana no sigui mai inferior al 50 % de les hores lectives. 
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears i el Govern de l’Estat a emprendre un ambiciós programa 
d’acollida lingüística per tal de garantir la integració lingüística dels ciutadans nouvinguts i fer-los 
partícips dels elements vertebradors de la nostra identitat. 
 
4. Instar el Govern de les Illes Balears a millorar l’ensenyament escolar de l’anglès, amb recursos i 
formació, sense violentar els projectes lingüístics dels centres, i acompassant-ho amb els recursos 
efectius a l’abast.  
 
5. Instar el Govern de les Illes Balears a defensar l’oficialitat i la unitat de la llengua catalana a tots els 
àmbits en els quals és qüestionada i emplaçar-lo a recuperar el consens social en matèria lingüística i en 



 7

les propostes educatives bàsiques. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la redacció 

d’un pla director ciclable de Mallorca 

 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<La situació actual de la circulació en bicicleta per carretera a Mallorca no compta amb un instrument 
adequat i reglat tant pel que fa a la seva seguretat com al seu foment en l’impuls de la mobilitat 
sostenible. Des de la declaració d’Amsterdam arreu d’Europa s’han desenvolupat i promocionat els 
elements necessaris per promoure l’ús de la bicicleta. La nova llei de la Direcció General de Trànsit 
reconeix el dret dels ciclistes per circular en grup i en paral·lel, i que aquests tenen prioritat en la 
circulació.  
 
Es pot definir que hi ha tres tipus de ciclistes a les carreteres segons el seu ús: quotidià, esportiu i 
recreatiu i turístic. Pel que fa a l’ús quotidià, és responsabilitat de les institucions treballar per fomentar 
l’ús de la bicicleta com a element de sostenibilitat i favorable en distàncies locals i entorns propers. En 
relació al seu ús esportiu, també és indispensable la formació i la informació sobre les rutes adequades. 
En l’ús recreatiu i turístic, cada dia s’incrementa el nombre de ciclistes, al voltant dels 100.000 a l’any. 
El nombre de cicloturistes augmenta cada any, essent un turista de nivell mitjà, sense disposar de rutes 
cicloturístiques suficients. És un tipus de turisme desestacionalitzador, al qual es van adaptant cada 
vegada més instal·lacions hoteleres. 
 
En el desenvolupament de la xarxa bàsica ciclable és necessari que hi hagi vials o camins que vertebrin 
el territori, sense que necessàriament siguin exclusius per a bicicletes, però que ofereixin als usuaris la 
seguretat, comoditat i accessibilitat suficients perquè pugui ser utilitzada de forma habitual i 
convenient.  En definitiva, ens cal disposar d’una xarxa bàsica d’infraestructures ciclables a les nostres 
carreteres amb instruments suficients per garantir i facilitar la seguretat i la convivència entre 
conductors, vianants i ciclistes. 
 
El “pla director” és l’instrument adequat per planificar l’habilitació d’infraestructures ciclables i per 
promocionar l’ús de la bicicleta com a mitjà de transport a Mallorca. El pla director ha de regular la 
planificació, projecció, modificació, construcció, ús i explotació de les infraestructures ciclables de 
Mallorca, així com la normativa i les limitacions d’ús, incloent-hi els aspectes tècnics necessaris per a la 
seva implantació i promoció. El Conveni de carreteres amb l’Estat és l’instrument adequat per finançar 
aquest pla director ciclable de Mallorca tant en la fase d’elaboració com en la d’implantació. 
 
Per tot això, l’Equip de Govern proposa al Ple que adopti els següents 
 
Acords 
 
1. Demanar al Consell que es comprometi a fomentar la mobilitat sostenible i segura en l’ús de la 
bicicleta a les carreteres de Mallorca. 
 
2. Instar el Consell a redactar un pla director ciclable de Mallorca i la seva normativa, que s’inclourà 
dins el Pla director sectorial de carreteres en el termini d’un any. 
 
3. Incloure els costos de l’ elaboració d’aquest pla i els de la seva implantació dins el Conveni de 
carreteres amb l’Estat.  
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4. Coordinar i col·laborar amb els municipis per tal que es mantingui la continuïtat dels recorreguts 
interurbans, garantint que siguin viables els traçats urbans de competència municipal.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, manifesta la seva conformitat. Diu que, si volem que Mallorca sigui 
un municipi turístic, s’han de millorar aquestes infraestructures. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que el Consell de Mallorca ha creat una comissió sobre aquest tema. 
Diu que no es preveu per ara fer un pla director, ja que no hi ha doblers. Finalment, diu que s’abstendrà 
en la votació.  
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP): 
 
1. Demanar al Consell que es comprometi a fomentar la mobilitat sostenible i segura en l’ús de la 
bicicleta a les carreteres de Mallorca. 
 
2. Instar el Consell a redactar un pla director ciclable de Mallorca i la seva normativa, que s’inclourà 
dins el Pla director sectorial de carreteres en el termini d’un any. 
 
3. Incloure els costos de l’ elaboració d’aquest pla i els de la seva implantació dins el Conveni de 
carreteres amb l’Estat.  
 
4. Coordinar i col·laborar amb els municipis per tal que es mantingui la continuïtat dels recorreguts 
interurbans, garantint que siguin viables els traçats urbans de competència municipal. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta de 

CCOO, contra l’Avantprojecte de llei a la racionalització i la sostenibilitat de l’Administració 

local 
 
El batle explica que presenten aquesta moció com a transmissors de CCOO. 
 
A continuació, explica la moció que, copiada literalment, diu: 
 
<<Exposició de motius 

 
El nostre Estat viu immers en una profunda crisi econòmica que té la seva causa en el col·lapse del 
sistema financer. Una de les conseqüències més dures que té aquesta gravíssima situació és la destrucció 
d’ocupació, que ja ha assolit dimensions històriques a Espanya i a les Illes Balears, i la retallada de drets 
fonamentals està afectant seriosament els elements fonamentals del nostre model de l’estat del benestar. 
 
L’aplicació de retallades pressupostàries a l’educació i la sanitat públiques, així com la reducció radical 
de la despesa social que dóna cobertura, principalment, a la població en situació de més vulnerabilitat i 
a aquells que han perdut els seus llocs de treball, està ampliant l’esquerda social i amenaça seriosament 
la cohesió social al nostre país. 
 
En aquest context d’elevadíssima taxa d’atur, retallades de serveis públics i la pressió a la baixa sobre 
les condicions de treball, s’afegeix el fet que el Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques va 
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presentar un informe sobre l’Avantprojecte de llei per a la racionalització i sostenibilitat de 
l’Administració local al Consell de Ministres de 15 de febrer de 2013. 
 
Aquest document que manifesta tenir l’objectiu de racionalitzar l’Administració local i aconseguir un 
estalvi econòmic preveu mesures que afecten l’autonomia local. Però en realitat això significa la 
intervenció de les administracions locals per part del Govern de l’Estat, modifica i vulnera l’actual 
model territorial i les competències de les administracions locals, i comporta un enorme retrocés en 
termes de drets i condicions laborals dels treballadors i treballadores públics. 
 
En aquest context, amb una pèrdua molt alta d’ocupació a l’Administració local, retallades en serveis 
públics i la pressió a la baixa sobre les condicions de treball, s’afegeix aquest intent de pèrdua 
d’autonomia de les administracions locals que significaria també un retrocés en matèria de serveis a la 
ciutadania.  
 
Aquesta reforma es basa exclusivament en la Llei d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, 
sense tenir en compte els principis d’autonomia local i de subsidiarietat, fent cas omís de les necessitats 
dels ciutadans i ciutadanes. 
 
A les Illes Balears l’Avantprojecte vulnera l’Estatut d’autonomia atès que envaeix les competències del 
nostre país. 
 
A més a més, no preveu cap millora en el finançament de les hisendes locals, la gran qüestió sense 
resoldre del nostre model territorial. Ans al contrari, l’objectiu final del Govern de l’Estat és 
recentralitzar i controlar al màxim els municipis, limitant la capacitat d’acció d’aquests convertint-los 
en mers executors de la voluntat del Govern de l’Estat. 
 
Traspassa competències dels ajuntaments als consells insulars allunyant el centre de decisió de la 
ciutadania. L’Ajuntament és qui millor sap les carències i les necessitats en la seva comunitat i qui pot 
prestar més eficientment els serveis que la ciutadania precisa. La proximitat significa eficiència i 
difícilment una administració supramunicipal podrà substituir el coneixement de la problemàtica local i 
la sensibilitat d’un ajuntament. A més a més, les diputacions no són fruit d’una elecció directa per part 
de la ciutadania.  
 
Estam davant d’una proposta que generarà desequilibris territorials i socials importants, comportant 
greus discriminacions entre diferents administracions locals, però també entre la ciutadania, amb 
l’existència de ciutadans i ciutadanes de primera i de segona, en funció del lloc de residència. 
 
La fixació dels costos estàndard, per part del Govern de l’Estat, per als serveis prestats per les 
administracions locals per tal d’avaluar la seva eficiència, comportarà, sens dubte, manca de rigor i 
situacions de desigual i injust tractament en molts municipis. 
 
La proposta del Govern Central a qui realment perjudicarà serà, en primer lloc, al conjunt de la 
ciutadania, que veurà afectats els seus drets i l’accés als serveis públics i, en segon lloc, a les 
administracions locals, a les quals sotmet a un buidatge de contingut de les competències municipals. 
 
En conseqüència, es proposa adoptar els següents  
 
Acords 
 
1. Rebutjar totalment l’Avantprojecte de llei per a la racionalització i la sostenibilitat de l’Administració 
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local presentada pel ministre d’Hisenda i Administracions Públiques del Govern espanyol, per tot el que 
suposa de vulneració a l’autonomia local, a les competències  de l’Estatut d’autonomia de Illes Balears, 
i  d’intent de recentralització del model de l’Administració local. 
 
2. Exigir al Govern de l’Estat que no s’extralimiti en les seves competències i que no vulneri la 
competència de les comunitats autònomes sobre l’organització territorial i el règim local, atès que són 
aquestes les que han de proposar, discutir i acordar els models territorials i competencials que facin 
l’arquitectura institucional que respongui a la realitat de la comunitat autònoma. 
 
3.Instar el Govern de les Illes Balears a defensar amb fermesa les competències que li atorga  l’Estatut 
en matèria de règim local i expressar el suport explícit d’aquest Ajuntament en totes les mesures que 
sigui necessari emprendre per exercir aquesta defensa.  
 
4. Instar el Govern de l’Estat a convocar una mesa de diàleg per obrir un procés de negociació amb els 
agents socials i polítics per reorientar la reforma de la Llei bases de règim local, perquè aquesta 
signifiqui i impulsi una política de serveis que estiguin a prop de la ciutadania i perquè, a la vegada, no 
signifiqui el desmantellament de les administracions locals. 
 
5. Afrontar la necessitat d’enfortir les administracions locals i els serveis públics com a garants dels 
drets i la cohesió social en un moment en què gairebé un 30 % de la població aturada ja no rep cap tipus 
de prestació ni subsidi per estar aturat. 
 
6. Instar el Govern de l’Estat, juntament amb els governs de les diferents comunitats autònomes i les 
entitats municipals, a l’elaboració d’un nou marc de finançament per al món local, més just, més eficaç i 
més eficient, al servei de les polítiques locals. 
 
7. Reclamar al Govern de l’Estat la retirada de l’esborrany de la proposta d’Avantprojecte de llei, que 
envaeix i vulnera les competències de les administracions locals i que, pel contrari, acompleixi amb el 
pagament de les aportacions econòmiques establertes per llei, reglaments i sentències que afecten el 
desenvolupament de les competències i serveis de les administracions locals, especialment en matèria 
social i educativa.  
 
8. Comunicar aquests acords al Govern d’Espanya, al Govern de les Illes Balears, als grups 
parlamentaris del Congrés dels Diputats, als grups parlamentaris del Parlament de Illes Balears, als 
consells insulars de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, a la Federació de Municipis de les Illes 
Balears i als agents socials. 
 
9. Donar publicitat a aquests acords.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr.  Galán, manifesta la seva conformitat; diu que aquesta moció la va presentar 
el PSOE en un ple anterior. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Rebutjar totalment aquesta reforma és el senyal que vostès no volen diàleg ni consens. La reforma 
local presentada pel Govern central ofereix una resposta de modernització per a l’Administració local 
espanyola davant les necessitats acumulades, moltes d’elles reivindicacions històriques, que tenen els 
ajuntaments de la planta municipal espanyola. 
 
En cap moment aquesta reforma pretén vulnerar les competències de les comunitats autònomes ni dels 
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municipis. 
 
Es tracta d’una proposta per aclarir les competències obligatòries i per resoldre la preocupació 
municipal sobre les competències impròpies i la despesa duplicada. 
 
El Govern de les Illes Balears està i sempre estarà al costat dels ajuntaments. Aquesta reforma només 
implica una clarificació de competències, evitar duplicitats i l’assumpció de competències impròpies 
que provoquen un dèficit econòmic als ajuntaments. La resta és crear alarmisme sense arguments sòlids. 
 
La negociació d’aquesta proposta s’està fent amb la Federació de Municipis i Províncies (FEMP) i tots 
els ajuntaments han pogut i poden dir la seva al voltant d’aquest tema, ja que són ells qui tenen la 
responsabilitat de govern als municipis. 
 
Pareix mentida que els qui han estat callats tot aquest temps quan augmentava la taxa d’atur ara es 
despertin i vulguin donar lliçons als que ara governen. S’han fet i es faran totes les reformes necessàries 
per crear ocupació i això des del primer moment de legislatura, cosa que no es va fer abans i ningú, ni 
tan sols els redactors d’aquesta moció, va dir res. 
 
Estam d’acord en la millora del finançament tant de la CAIB com dels ajuntaments, i per això, està fent 
feina el Govern balear. 
 
Perquè els aspectes de la reforma encara no estan ben definits i poden sortir modificacions, i perquè 
hem  de donar un vot de confiança a aquest Govern perquè faci les reformes que trobi més adequades, ja 
que són ells qui tenen la responsabilitat de govern, el nostre vot serà en contra.>> 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra 
(PP): 
 
1. Rebutjar totalment l’Avantprojecte de llei per a la racionalització i la sostenibilitat de l’Administració 
local presentada pel ministre d’Hisenda i Administracions Públiques del Govern espanyol, per tot el que 
suposa de vulneració a l’autonomia local, a les competències  de l’Estatut d’autonomia de Illes Balears, 
i  d’intent de recentralització del model de l’Administració local. 
 
2. Exigir al Govern de l’Estat que no s’extralimiti en les seves competències i que no vulneri la 
competència de les comunitats autònomes sobre l’organització territorial i el règim local, atès que són 
aquestes les que han de proposar, discutir i acordar els models territorials i competencials que facin 
l’arquitectura institucional que respongui a la realitat de la comunitat autònoma. 
 
3.Instar el Govern de les Illes Balears a defensar amb fermesa les competències que li atorga  l’Estatut 
en matèria de règim local i expressar el suport explícit d’aquest Ajuntament en totes les mesures que 
sigui necessari emprendre per exercir aquesta defensa.  
 
4. Instar el Govern de l’Estat a convocar una mesa de diàleg per obrir un procés de negociació amb els 
agents socials i polítics per reorientar la reforma de la Llei bases de règim local, perquè aquesta 
signifiqui i impulsi una política de serveis que estiguin a prop de la ciutadania i perquè, a la vegada, no 
signifiqui el desmantellament de les administracions locals. 
 
5. Afrontar la necessitat d’enfortir les administracions locals i els serveis públics com a garants dels 
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drets i la cohesió social en un moment en què gairebé un 30 % de la població aturada ja no rep cap tipus 
de prestació ni subsidi per estar aturat. 
 
6. Instar el Govern de l’Estat, juntament amb els governs de les diferents comunitats autònomes i les 
entitats municipals, a l’elaboració d’un nou marc de finançament per al món local, més just, més eficaç i 
més eficient, al servei de les polítiques locals. 
 
7. Reclamar al Govern de l’Estat la retirada de l’esborrany de la proposta d’Avantprojecte de llei, que 
envaeix i vulnera les competències de les administracions locals i que, pel contrari, acompleixi amb el 
pagament de les aportacions econòmiques establertes per llei, reglaments i sentències que afecten el 
desenvolupament de les competències i serveis de les administracions locals, especialment en matèria 
social i educativa.  
 
8. Comunicar aquests acords al Govern d’Espanya, al Govern de les Illes Balears, als grups 
parlamentaris del Congrés dels Diputats, als grups parlamentaris del Parlament de Illes Balears, als 
consells insulars de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, a la Federació de Municipis de les Illes 
Balears i als agents socials. 
 
9. Donar publicitat a aquests acords. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar el 

batle d’Artà que delegui la resolució dels expedients de disciplina urbanística (expedients de 

protecció de la legalitat urbanística) en el Ple de la corporació 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, abans de llegir la moció, explica la seva intervenció, que, copiada 
literalment, diu: 
 
<<L’Administració municipal té atribuïdes les competències en matèria de disciplina urbanística, en 
virtut del que disposen l’article 29.2.c de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local 
de les Illes Balears (“Els municipis de les Illes Balears, en el marc de les lleis, tenen en tot cas 
competències pròpies en les matèries següents: [...] c) Ordenació i gestió del territori, urbanisme i 
disciplina urbanística), i l’article 25.2.d de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim 
local (“El municipi exerceix, en tot cas, competències, en els termes de la legislació de l’Estat i de les 
comunitats autònomes, en les matèries següents: d) Ordenació, gestió, execució i disciplina urbanística 
[…]”). 
 
No som, els d’Iniciativa Verds d’Artà, un prototipus de formació política que es pugui caracteritzar per 
la seva comoditat de tipus “kantià” amb tota la constel·lació de normes i lleis que regeixen l’Estat, la 
comunitat autònoma, ni les pròpies normes municipals. Hem presentat propostes contra normes 
reguladores del delicte d’injúries a la Corona, contra la Llei antiterrorista, per la despenalització del 
consum del cànnabis, contra el RD 16/2012 de mesures per garantir el sistema de salut, etc. 
 
Tampoc no som els redactors de la Llei de bases del règim local espanyola, ni els de la llei balear 
20/2006, anteriorment esmentada, municipal i de règim local; tampoc no ho som de la Llei 10/1990, de 
Disciplinaurbanística ni, menys encara, d’algunes de les recents modificacions d’aquesta, introduïdes 
per la Llei 7/2012, de mesures urgents per a l’ordenació urbanística sostenible. De fet, aquestes dues 
darrers normes autonòmiques varen ser redactades i aprovades per proposta de la formació política en 
les antípodes de la nostra: el Partit Popular. 
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No som impulsors de les Normes subsidiàries municipals vigents; ni tan sols hi vàrem votar a favor. 
Tampoc no som autors de declaracions a la premsa com ara: “Pensam que la xifra d’un 87,27 % de 
protecció és molt destacable” (Rafel Gili Sastre (UM) dixit: “Artà protege hasta el 87,2 por ciento de su 
territorio en la nueva normativa urbanística”). 
 
Consideram, però, l’esmentada Llei 10/1990, que desplega amb claredat com s’ha d’exercir la 
competència de vigilància i disciplina urbanística, com la norma a la qual no ens queda altre remei que 
aferrar-nos davant del fenomen, antic però actiu encara, de la depredació territorial i el desordre 
urbanístic, amb els ingredients, tan mediterranis, com l’afany de lucre especulatiu, el mercat negre 
econòmic i laboral, i la corrupció, especialment en un territori, per se, finit i limitat com és la nostra illa. 
De fet, en la nostra gènesi com a partit local, hi estava ben present la voluntat de lluita contra aquesta 
xacra. Eren temps d’edificacions il·legals a Carrossa, el càmping de la Colònia de Sant Pere, i una 
permissivitat gairebé total en relació amb la construcció il·legal en sòl rústic. 
 
Actualment, el que s’ha de dir i no es deixa de dir és allò que protegir el territori, el paisatge, la cultura, 
el patrimoni històric, arqueològic i monumental, és la millor inversió, amb molts avantatges, com ara la 
desestacionalització turística, la diferenciació com a destinació amb valor afegit, etc. Els temps han 
canviat un poc, almenys pel que fa a la consciència social i la demanda de protecció i cura del territori i 
del paisatge; fins i tot els empresaris de la construcció es lamenten, sovint, que “es va construir massa i 
massa aviat”. Ja no queden gairebé formacions —exceptuant, per ventura, el PP— disposades a admetre 
públicament que el desenvolupisme urbanístic propi dels anys 60 fins al darrer boom (bombolla 
immobiliària que ha esclatat donant pas a l’actual crisi econòmica, entre d’altres factors) sigui un bon 
camí per a una societat, si vol desenvolupar-se en un equilibri mínimament sostenible, econòmicament, 
socialment i mediambientalment. 
 
Públicament, no. Altra cosa, més enllà dels discursos, són els fets. 
 
Per què aprovar unes normes subsidiàries que han de protegir, sobre el paper, el 87,27 % del territori si, 
a l’hora de preservar-lo de les infraccions urbanístiques, no s’actua? Em diran: “Sí que s’actua, i ho sap 
perfectament, senyor Caldentey, que hem millorat la tramitació dels expedients sancionadors i, fins i tot, 
els hem harmonitzat amb les línies que marca el Consell de Mallorca i la jurisprudència, pel que fa a la 
quantia proporcional de les multes, apujant la proporció al 75 %!”. Ho sé perfectament, i no tenc 
problema en felicitar-ne els responsables (i m’hi incloc), com he manifestat en anteriors ocasions. Però, 
no és la recaptació, l’objectiu primordial de la Llei 10/1990. L’objectiu que persegueix aquesta Llei és, 
davant obres il·legals, la seva legalització o bé la seva demolició si aquella no és possible. 
 
És, de fet, justament en aquest sentit, que el conseller d’Agricultura, Medi Ambient i Territori, B. 
Company  —i per ventura encertadament, ho hem d’admetre— va modificar, amb l’esmentada Llei 
7/2012, la Llei 10/1990, en el sentit que ara, si l’infractor legalitza o, si això no és possible, toma la 
construcció il·legal, es permet un descompte del 80 % de la sanció. Però, si el que es volgués 
efectivament, a banda de complir amb el deure de fer esbucar, és adoptar qualsevol mesura dirigida a un 
augment de la recaptació, l’article 68 de la Llei de disciplina estableix que es pot imposar novament la 
multa en la quantia màxima, en el cas que l’infractor no hagi legalitzat o bé esbucat en el termini 
establert. 
 
Un altre dels avanços que s’han produït aquesta legislatura en l’àrea d’Urbanisme, i particularment pel 
que fa a la tramitació dels expedients de restabliment de la legalitat, és haver substituït, per un 
funcionari, el càrrec polític que fins fa poc era el responsable de la instrucció d’aquests. Això ha 
comportat l’efectiva i integral tramitació “administrativa” dels expedients, que ara arriben al final pel 
que fa a la instrucció, a la “proposta d’ordre de demolició”, si les obres no s’han pogut legalitzar o 



 14

esbucar per part del propietari en la fase immediatament anterior de la tramitació. Aquí és on queden 
aturats els expedients de restabliment de la legalitat urbanística, aquí és on es va produir la primera i 
única, ara per ara, ruptura d’un pacte de govern aquesta legislatura, i aquest és el motiu de la moció que 
presentam avui, que té per objecte que el batle delegui en el Ple la resolució d’aquests expedients, a la 
vista que ell no està disposat a fer-ho. 
 
Segurament, per part d’alguns membres d’aquesta corporació, s’ha pensat que IniciativaVerds d’Artà, 
en cas que la delegació es dugués a terme, no quedarien contents amb els subsegüents acords que 
prengués aquest Ple d’ordre de demolició. Si algú ho ha pensat, l’ha encertada del tot. Aquesta proposta 
no té només per objectiu arribar al nivell d’ajuntaments governats per la dreta com ara Felanitx: té per 
objectiu que l’Ajuntament d’Artà doni una passa significativa, pública i exemplificativa, en defensa dels 
principals valors patrimonials del municipi, que són el territori i el paisatge. 
 
Probablement, algun integrant d’aquesta corporació argumentarà algun tipus de “malestar moral” a 
l’hora de posar en funcionament, per primera vegada, una aplicació integral de la Llei de disciplina 
urbanística, del tipus: “No és tal volta injust començar ara, amb els expedients que hi ha damunt la 
taula, amb el que s’ha fet? Quina culpa de més tenen els infractors afectats ara, que no tenguin els 
anteriors?”. Consideram que són preguntes que no ens podem permetre el luxe de fer-nos, amb el que hi 
ha en joc. Quins han estat els primers ciutadans afectats per embargaments de comptes bancaris? Algú 
s’ho ha demanat? Algú va tenir aquesta mena de dubtes morals a l’hora de fer complir allò establert per 
llei: que tothom està obligat a pagar els seus tributs? Per què no recordar aquells ciutadans que no 
infringeixen la llei, possiblement temptats a fer-ho en tenir el veïnat mateix que ho fa, o sabent que “no 
passa res!”? Per què no fer-ho amb tots aquells ciutadans que sí que han legalitzat, esbucat, passat, al 
cap i a la fi, pel tub establert per aquesta Llei? 
 
Per no esmentar, ja, recents i kafkians casos, com la recent demolició d’una caseta en sòl rústic en una 
àrea catalogada com de risc d’inundacions, forçada per sentència judicial contra l’Ajuntament d’Artà a 
instàncies d’una veïnada... És un exemple clamorós com la manca d’aplicació de la norma pot tenir 
efectes perjudicials per a tothom: per a l’infractor (qui construí, al seu dia, amb la tranquil·litat i la 
seguretat que “tanmateix, no passarà res”), per a la veïnada afectada (que ha perdut temps, energia, bon 
humor i molts de doblers darrere del dret a veure’s emparada per l’Ajuntament), i per al mateix 
Ajuntament, que ha invertit un seguit de recursos (humans, tècnics, econòmics), per donar empara, al 
cap i a la fi, a l’infractor. 
 
Cridam a fer un canvi en aquest aspecte de la gestió municipal, i a assumir d’una vegada per totes 
aquesta obligació legal, per un ample ventall de motius: la protecció dels valors patrimonials 
paisatgístics i territorials i dels recursos naturals (p. ex., l’aigua); per garantir la seguretat jurídica tant 
de l’Administració com dels propietaris de sòl; per evitar una manera de fer que resulta procliu i permet 
temptacions, com ara la de fer servir aquesta Llei perversament, fent quarts i parts; com a càstig als no-
votants o a aquelles que es permetin la llibertat de criticar la gestió municipal, i com a premi als 
votants.>> 
 
A continuació, el portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 

<<Exposició de motius 

 
1. Atès que la normativa urbanística en vigor estableix clarament (per exemple, segons l’informe de B. 
Fiol i la secretària d’aquest Ajuntament, de data 26-03-2013) que “l’expedient de protecció de la 
legalitat urbanística té com a finalitat el restabliment de la legalitat vulnerada i la reposició dels terrenys 
o immobles en general a l’estat anterior a la comissió de la infracció”. 
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2. Atès que altres ajuntaments resolen aquests tipus d’expedients en el Ple, com ara el de Felanitx. 
 
3. Atès que l’Ajuntament d’Artà també ho va fer en alguna legislatura passada (1999-2003). 
 
4. Atès que el batle d’Artà no procedeix segons allò acordat en aquest Ple el passat mes de gener 
respecte d’un expedient concret, el primer que arribava aquesta legislatura al punt de la tramitació 
administrativa consistent en “Proposta de decret d’ordre de demolició” emesa per part de la instructora 
d’aquest, quan es va aprovar una moció en què se l’instava “a donar continuïtat a l’expedient de 
disciplina urbanística 2011/1710-30 i desenvolupar les mesures legalment establertes que 
correspongui”. 
 
5. Atès que a dia d’avui (quan es redacta aquesta moció) s’acumulen expedients com l’esmentat 
anteriorment, en idèntic punt de la tramitació, sense que es tengui constància que cap d’ells no trobi una 
continuïtat. 
 
6. Atès que aquesta manera de procedir no s’ajusta a la legalitat. 
 
Per tots aquests motius, es proposa a Ple que adopti el següent 
 
Acord  

 
Instar el batle d’Artà que delegui, de cara a la propera sessió ordinària del Ple, les competències sobre la 
resolució dels expedients de protecció de la legalitat urbanística.>> 
 
El batle diu, com ja va dir en el seu dia, que l’Ajuntament ha de garantir l’acompliment de la llei per 
tothom i en les mateixes condicions. I, com que no es disposa dels mitjans tècnics, humans i econòmics 
suficients, no ho poden garantir, de manera que han de cercar alternatives per poder garantir 
l’acompliment de la llei, en el tema de la disciplina urbanística. Per això, demana que la moció quedi 
damunt la taula. En el cas que no s’hi deixi avui, diu el batle, votaran en contra d’aquesta moció. 
Manifesta que es comprometen, en el termini d’un mes, a estudiar seriosament la possibilitat de signar 
un conveni amb l’ADU perquè faci la gestió de la disciplina urbanística al municipi i garanteixi la 
finalització de tot el procés. Perquè el procés, com ja se sap, no acaba amb el decret d’ordre de 
demolició, que és el que demana aquesta moció, i com molt bé ja ha dit el regidor d’I. Verds en la seva 
exposició. Un cop decretada la demolició, si l’infractor no l’executa, és l’òrgan que la dicta el que l’ha 
d’executar, la qual cosa suposa una despesa i la necessitat de mitjans tècnics i humans: el projecte i la 
demolició. Per tant, diu que es comprometen a fer una junta de portaveus per parlar amb els tècnics del 
que suposa fer un conveni amb l’ADU i també fer una reunió amb la mateixa ADU per valorar aquesta 
opció. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que ells proposen deixar damunt la taula aquesta moció i fer una 
junta de portaveus amb els tècnics municipals i que ens expliquin els avantatges i els inconvenients de 
derivar els expedients de disciplina urbanística a l’Agència de Disciplina Urbanística del Consell de 
Mallorca que va crear el partit socialista a l’anterior legislatura. Diu que, si no ho accepta, hi votaran en 
contra. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que donen suport a la proposta del batle.  
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El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que, de cap manera, retirarà aquesta moció. Sobretot, per un 
motiu; diu que s’ha informat, ha fet consultes telefòniques amb  l’APLUTM i, com a mostra un botó, 
els recomana que ara mateix es connectin a la web de l’Agència: al Google es troba immediatament, on 
hi ha un model de conveni. A la part Estipulacions, article número 3, hi ha una estipulació que, segons 
li varen informar tècnics de la mateixa Agència, és a dir, funcionaris del Consell de Mallorca, en 
conversa de divendres passat, “Aquesta delegació de competències no inclou la de les potestats 
sancionadora i de restitució de la legalitat urbanística relatives als procediments ja incoats per 
l’Ajuntament i que es trobessin en tramitació en el moment de l’entrada en vigor del present conveni, ni 
respecte a infraccions ja denunciades davant l’Ajuntament [ja sigui d’ofici (zelador d’obres), ja sigui per 
tercers], que seran exercides per la corporació municipal”. 
 
El Sr. Caldentey opina que és fabulosa la idea de delegació de competències en l’APLUTM; però que 
l’Ajuntament s’ha de menjar la feina feta, diu l’esmentat regidor. Aquelles obres il·legals que estiguin 
denunciades, d’ofici o per terceres persones, se les ha de menjar la corporació. Diu, el portaveu d’I. 
Verds, que no subscriuran un conveni amb els expedients tramitats, ni tan sols els expedients en la seva 
fase inicial de senzilla denúncia d’ofici o de part de terceres persones. 
 
Diu que els pot assegurar que la informació que té de l’APLUTM és que no agafen expedients ja 
tramitats, ni tan sols denúncies fetes davant d’aquest Ajuntament. 
 
El batle diu que esperaran que ho confirmi l’Agència. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, demana al portaveu d’I. Verds si no pot deixar-ho damunt la taula i 
presentar-ho en el pròxim plenari i que es pugui fer aquesta junta de portaveus. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que no, que no retirarà la moció; diu que hi ha un bloqueig 
dels expedients de disciplina urbanística absolutament voluntari, absolutament conscient. No hi ha cap 
tipus de limitació tècnica o administrativa. La màquina administrativa funciona perfectament, hi ha una 
instructora que fa la seva feina i aquí el que no hi ha és voluntat política de resoldre aquests expedients. 
 
Després d’una  llarga deliberació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 1 vot a favor (I. Verds), 9 
vots en contra (UIA, CxI i PSOE) i 2 abstencions (PP), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal socialista relativa a la 

defensa del dret a la lliure decisió de les dones 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El ministre de Justícia ha anunciat que el Govern d’Espanya presentarà aviat una nova regulació sobre 
la interrupció voluntària de l’embaràs. Segons les pròpies declaracions efectuades per senyor ministre 
Alberto Ruiz Gallardón, aquesta nova regulació tindrà els seus punts clau en: 
 
- Tornada a una llei d’indicacions molt més restrictiva que la llei de l’any 1985, en la qual les dones no 
poden decidir, sinó que seran els metges els que decideixin per elles. 
- Eliminació de la possibilitat d’interrompre l’embaràs quan hi hagi malformació fetal. 
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- Fiscalització intolerable respecte al supòsit de risc per a la salut de la mare, mostrant un clar 
menyspreu i desconfiança cap a les dones, a les quals no deixa decidir i en canvi seran professionals 
externs els que decideixin per elles. 

 
El Govern està preparant una de les lleis d’avortament més restrictives del món occidental i, així, 
Espanya serà el primer país que, quan legisla sobre l’avortament, retrocedeix. Això suposa un retorn al 
passat, fins i tot més enllà de la primera llei de l’any 1985, i que les dones espanyoles tinguin dos 
opcions, avortar fora d’Espanya si tenen recursos per a això, o bé avortar a Espanya en condicions de 
clandestinitat amb el consegüent risc per a la seva salut i la seva vida. 
 
Ens agradaria recordar que, tal com és conegut, el Tribunal Constitucional, l’any 1985, va deixar clar 
que, en relació amb l’avortament, no estam davant d’un conflicte entre dos drets fonamentals, perquè 
els únics drets fonamentals implicats aquí són els drets de les dones, sent el no nascut un bé jurídic que 
queda degudament protegit per la legislació actual. 
 
Així mateix, és important tenir present que l’actual Llei, aprovada l’any 2010, fou avalada plenament 
pel Consell d’Estat, que en aquell moment argumentava que era necessari reformar la regulació per 
adequar-la a la realitat i, a més, destacava la plena constitucionalitat del seu articulat. 
 
Malgrat tot això, el Partit Popular va presentar un recurs d’inconstitucionalitat contra l’actual llei —tal 
com ja va fer en relació als matrimonis homosexuals—, que encara no ha estat resolt pel Tribunal 
Constitucional. Tot i això, el ministre Ruiz Gallardón prefereix no esperar el dictamen del Tribunal 
Constitucional i amb això es plega, un cop més, a les demandes dels sectors més ultraconservadors de la 
nostra societat. 
 
Perquè del que està parlant el ministre Ruiz Gallardón, d’acord amb la Conferència Episcopal, és, en 
realitat, eliminar el dret a decidir de les dones, i que aquesta eliminació es faci a costa de posar en risc la 
salut i la vida de les dones. 
 
Les lleis restrictives d’avortament no redueixen el nombre d’avortaments, només incrementen el 
nombre de dones mortes o que perden la seva salut perquè avorten en la clandestinitat i en condicions 
insalubres. Si aquesta enunciada reforma surt endavant, és segur que estaran llevant dos drets a les 
dones: el de la lliure decisió i el de la salut. 
 
La proposta del Govern sobre l’avortament ens duu a la cua d’Europa, a la clandestinitat, a una 
regulació que estarà a l’altura de Malta, Andorra o Polònia, els països més restrictius i conservadors en 
les seves normatives. És més, en els últims 28 anys, trenta-sis països han liberalitzat les seves lleis 
d’avortament, però cap no ha retrocedit. 
 
La immensa majoria dels països europeus permeten la interrupció voluntària de l’embaràs sense 
justificació fins a la setmana catorze, oscil·lant entre la setmana deu de Portugal i les vint-i-quatre 
setmanes d’Holanda. 
 
Durant l’any 2008, ja el Consell d’Europa va aprovar una recomanació als seus 47 països on consagra el 
dret a l’avortament legal i sense riscos garantit per l’Estat que converteix aquesta pràctica en accessible 
i segura i, a més a més, convida a despenalitzar l’avortament allà on sigui delicte. I, el que és més 
important per a la nostra situació actual, es mostra a favor d’una llei de terminis i reclama classes 
d’educació sexual obligatòries per als joves. 
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La Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, de salut sexual i reproductiva i de la interrupció voluntària de 
l’embaràs, reconeix a les dones el dret a una maternitat lliurement decidida. El que implica, entre 
d’altres coses, que les dones decideixin sobre el seu embaràs i que aquesta decisió —conscient i 
responsable— sigui respectada; a més, aquesta Llei garanteix el dret a l’educació i a la salut sexual, 
perquè només amb una educació sexual adequada i amb la millora a l’accés als mètodes anticonceptius, 
podrem prevenir de manera més efectiva, especialment en persones joves, les infeccions de transmissió 
sexual i els embarassos no desitjats i, per tant, el nombre d’IVE. Així mateix, l’actual Llei de salut 
sexual i reproductiva i l’IVE garanteix la igualtat en l’accés, en totes les comunitats autònomes, a les 
prestacions en matèria de salut sexual i reproductiva, així com l’accés a mètodes anticonceptius i 
d’interrupció voluntària de l’embaràs. 
 
Els i les socialistes entenem que no es pot legislar d’esquena a la realitat, i la major realitat és que les 
dones, a tot arreu del món, tenen avortaments, estiguin legalitzats o no. 
 
La millor forma de reduir el nombre d’avortaments no és negar l’accés a procediments legals i 
assegurances a les dones, sinó donar-los el poder de controlar la seva fecunditat i de prevenir els 
embarassos no desitjats. 
 
Per tot això, el grup municipal socialista de l’Ajuntament d’Artà presenta per a la seva consideració i 
acceptació pel Ple municipal la següent 

MOCIÓ 
 
1. Reconèixer el dret a una maternitat lliurement decidida, la qual cosa implica, entre d’altres coses, que 
les dones decideixin sobre el seu embaràs i que aquesta decisió conscient i responsable sigui respectada. 
 
2. Recordar al Govern d’Espanya la aconfessionalitat proclamada a la Constitució i, en aquest sentit, 
rebutjar qualsevol ingerència en el dret a una maternitat lliurement decidida al dictat de cap moral 
religiosa. 
 
3. Mostrar-se  contrari a la reforma anunciada de la Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, de salut sexual i 
reproductiva i de la interrupció voluntària de l’embaràs, anunciada pel ministre Ruiz Gallardón, i 
rebutjar la regressió que això suposaria.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, explica que aquesta reforma vol dir que les dones no poden decidir 
si volen avortar o no, que ha de ser un metge qui ho ha de decidir. 
 
El batle diu que hi votarà a favor. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que hi votarà a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que en el Govern no hi ha res decidit, de com es redactarà 
l’avantprojecte. Opina que s’han avançat irresponsablement a obrir un debat que no té una base sòlida, 
ja que encara no s’ha plasmat en cap avantprojecte. Per tot això, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que hi votarà a favor. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), en relació 
amb la moció que presenta el grup socialista relativa a la defensa del dret a la lliure decisió de les dones: 
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1. Reconèixer el dret a una maternitat lliurement decidida, la qual cosa implica, entre d’altres coses, que 
les dones decideixin sobre el seu embaràs i que aquesta decisió conscient i responsable sigui respectada. 
 
2. Recordar al Govern d’Espanya la aconfessionalitat proclamada a la Constitució i, en aquest sentit, 
rebutjar qualsevol ingerència en el dret a una maternitat lliurement decidida al dictat de cap moral 
religiosa. 
 
3. Mostrar-se  contrari a la reforma anunciada de la Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, de salut sexual i 
reproductiva i de la interrupció voluntària de l’embaràs, anunciada pel ministre Ruiz Gallardón, i 
rebutjar la regressió que això suposaria. 
 
 
 8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal socialista sobre la política 

impositiva del Govern de les Illes Balears 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La greu crisi econòmica que patim, a Espanya i també a les Illes Balears des de ja fa uns anys, a hores 
d’ara, malauradament, no ha remès. L’atur segueix essent el principal problema dels ciutadans, ja que 
moltes famílies tenen tots els membres a l’atur. 
 
Aquí, a les Illes Balears, el sector turístic actua, de fet, com a motor de l’economia, per la qual cosa, la 
reactivació econòmica passa, necessàriament. per donar suport a les empreses que conformen aquest 
sector, vital per la recuperació econòmica de les Illes Balears. La pluralitat i transversalitat del sector 
turístic fa que aquest efecte dinamitzador tengui una repercussió positiva sobre altres sectors 
econòmics.  

L’allargament de la temporada, cada cop més curta, segueix essent un repte encara no assolit. En 
aquesta legislatura, cada any perdem connectivitat amb les ciutats europees i la pujada de les taxes 
aèries perjudica, encara més, aquesta qüestió. La pujada de l’IVA, de l’IBI, del cànon de sanejament de 
l’aigua, de la benzina, són decisions polítiques que graven les famílies i les empreses, perquè graven el 
consum i incideixen de forma negativa sobre la reactivació econòmica de les Illes Balears. 

Els ciutadans de les Illes Balears i el sector turístic necessiten polítiques de reactivació econòmica, 
necessiten decisions polítiques encaminades a crear ocupació. En canvi, ara, al Parlament de les Illes 
Balears s’està tramitant una llei que crearà tres nous imposts, que gravaran encara més el consum i que 
incidiran directament sobre les famílies i, també, sobre les empreses, i faran que les Illes Balears seran 
encara més cares. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti el següent   
 
ACORD 
 
Instar el Govern de les Illes Balears que rectifiqui la política impositiva que grava el consum i que fa 
que la nostra destinació sigui la més cara d’Espanya, i que retiri el Projecte de mesures tributàries per la 
sostenibilitat financera de la hisenda pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, llei de 
creació de tres nous impostos que s’està tramitant al Parlament de les Illes Balears.>> 
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El batle diu que està a favor de la moció. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que hi votaran a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi votaran en contra. Seguidament, llegeix la seva intervenció, 
que, copiada literalment, diu: 
 
<<Tal com ja va explicar el conseller d’Hisenda aquest passat dimarts al Parlament, en aquests 
moments econòmics existeix la necessitat que la comunitat incrementi els ingressos i, per això, es troba 
en tramitació parlamentària la llei de mesures tributàries, amb l’objectiu de contraposar arguments i 
opinions i, així, enriquir el text. 
 
Demanar la retirada d’una llei no és una forma de aproximar-se al diàleg. 
 
Convé recordar l’esforç realitzat pel Govern en la contenció de la despesa durant l’any 2012 per 
recuperar la credibilitat perduda gràcies a com es va realitzar un ajust de 634 milions d’euros. 
 
A més, per incrementar ingressos, és millor anar cap a una imposició indirecta que a la directa, sempre 
pensant que aquests impostos són temporals, ateses les circumstàncies actuals, però la voluntat del Partit 
Popular es retirar-los una vegada que s’hagi solucionat el desgavell que ens vàrem trobar quan 
arribàrem al Govern. 
 
Així mateix, sol·licitam a la resta de partits que facin majors aportacions al debat sobre l’increment 
d’ingressos,que no sigui solament la proposició de retirar la llei, ja que tots haurien d’estar pensant en el 
bé comú i no en els interessos partidistes.>> 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que està a favor de la moció. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP): 
 
Instar el Govern de les Illes Balears que rectifiqui la política impositiva que grava el consum i que fa 
que la nostra destinació sigui la més cara d’Espanya, i que retiri el Projecte de mesures tributàries per la 
sostenibilitat financera de la hisenda pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, llei de 
creació de tres nous impostos que s’està tramitant al Parlament de les Illes Balears. 
 
 
9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2013 

 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2013. 
  
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
10. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP, Iniciativa Verds i el PSOE  han presentat escrits de precs i preguntes, 
els quals es llegeixen a continuació. 
 
PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 



 21

1. Ens poden dir quines empreses es van presentar a la licitació de la contractació del servei d’execució 
del Projecte de comunicació, promoció i comercialització de productes turístics mitjançant procediment 
negociat sense publicitat? 

 
Resposta: Es va demanar pressupost a Xternaliza Gestión de Fuerza de Ventas, SL, Codetur, SL, i 
Asertec, SL. I en presentaren Xternaliza i Asertec. 

 
2. Quina va ser la puntuació de l’empresa adjudicatària i quina la puntuació de les altres? Ha finalitzat 
el contracte? 

 
Resposta: Xternaliza va obtenir 90 punts, mentre que Asertec en va obtenir 31,83. La duració del 
contracte era de 10 mesos a partir del 4 de setembre de 2012. El contracte encara no ha finalitzat. 

 
3. Quin ha estat el resultat de la promoció i comercialització de manera preferent de la targeta de 
destinació turística “Artà Card”? Quants de centres s’hi han adherit? Quin ha estat el cost de 
confeccionar-les? I quantes se n’han venut? 

 
Resposta: No puc valorar el resultat final, perquè encara s’hi està fent feina. Sí que puc dir que el procés 
s’ha allargat molt més del que ens agradaria, però crec que les bases estan ben posades. 
 
Pendent dels darrers canvis abans de treure la guia comercial, en aquests moments n’hi ha 57. 
 
Els contractes que s’han fet relacionats amb la targeta no només inclouen la seva confecció, també hi ha 
la promoció, la creació de la intranet i d’altres accions. Per tant, no hi ha un cost concret de la seva 
confecció. 
 
Fins avui matí: 1.196. 

 
4. Quines han estat les 10 accions relatives que com a mínim s’havien de fer en relació a aquest 
contracte sobre assistència i gestió del mateix estand a totes les altres fires, mercats o actes de promoció 
cultural?  

 
Resposta: La clàusula a la qual es fa referència es va posar per cobrir la necessitat de participació en 
fires, mercats o esdeveniments de promoció puntuals i s’ha de fer a demanda de l’Ajuntament quan 
aquest ho consideri oportú i l’empresa obligatòriament ha d’assistir a 10, encara que també en poden ser 
més. De moment només s’ha demanat alguns dimarts de mercat per fer una sèrie de proves; de tota 
manera ja puc dir que a partir del mes de juny aquestes accions es potenciaran. 

 
5. Quines accions que s’havien de portar a terme amb aquest contracte s’han dirigit al públic final? 

 
Resposta: Atenció al públic a ses Païsses, enquestes i disseny de la comunicació en els diferents llocs de 
visita, fulls de mà i altres documents. 

 
6. Ens poden dir el nombre de visitants a l’any 2012 que tengueren ses Païsses i el Museu Regional 
d’Artà? 

 
Resposta: Ses Païsses: 5.986; i el Museu: 1.452. 

 
7. Quantes contractacions ha fet l’Ajuntament des de l’1 de gener de 2012 fins a data d’avui? Amb 
quins criteris d’adjudicació s’han realitzat aquestes contractacions?  



 22

 
Resposta: Any 2012: 122 contractes menors i 1 negociat; any 2013: 76 contractes menors. Els criteris 
són els que s’havien previst en les clàusules administratives i en les prescripcions tècniques 
corresponents. 

 
8. Quines han estat les despeses originades per les festes de Sant Salvador 2012, Sant Antoni 2013 i la 
dels Reis 2013? 

 
Resposta:  
- Sant Salvador 2012: un total de 86.338,83 €, 23.049,03 € dels quals corresponen a 2011 i 63.339,80 € 
a 2012. 
- Nadal i Reis de 2013: 9.930,73 €, Artà i la Colònia de Sant Pere. 
- Sant Antoni de 2013: 12.157,83 €, Artà i la Colònia de Sant Pere. 

 
9. Quina data de pagament, comptadora des de la data de la factura, s’està donant als proveïdors? 

 
Resposta: No puc donar una data concreta perquè hi ha proveïdors que presenten les factures amb una 
diferència important entre la data de la factura i la data de presentació. Però, entre la data de presentació 
i el pagament, actualment l’Ajuntament paga en uns terminis de 30 i 60 dies. Fins i tot, en alguns casos, 
menys. 

 
10. A data d’avui, a quant puja el deute municipal total, tant financer com a proveïdors? 

 
Resposta: El financer, a 15/05/2013, a 7.148.253,94 €. 
 
S’ha de dir, també, que en els comptes dels bancs, a 27/5/2013, hi ha un total de 2.768.150,45 €.  

 
Pel que fa a proveïdors, les obligacions reconegudes pendents de pagar d’exercicis anteriors s’apugen a 
159.195,24 €; i les obligacions reconegudes pendents de pagar a 30/04/2013, a 120.557,34 €. 

 
11. Ens poden dir què s’ha recaptat en concepte de taxes i impostos fins a data d’avui i en quins 
conceptes? 

 
Resposta: A 28/5/2013: 2.963.475,79 €. Els detalls, els he duit en un llistat, perquè hi ha moltes 
partides. Així els podràs veure i analitzar millor. 

 
12. Ens poden dir quants d’embargaments s’han fet a dia d’avui, per part de l’Ajuntament, com a 
conseqüència d’impagaments? Quants n’hi ha que estan en procés de execució? Hi haurà desnonaments 
en cas d’impagaments?  
 
Resposta:  
- Embargaments de comptes de banc: hi ha iniciats 1.282 expedients, dels quals 581 continuen en tràmit 
i 701 queden exclosos perquè no tenen comptes corrents a Artà. 
- Embargaments de sous i salaris: hi ha iniciats 591 expedients. 
- Embargaments de béns immobles: s’han iniciat 6 expedients més. (Anotació preventiva al registre de 
la propietat). Hi ha un total de 8 en marxa. 

 
I, pel que fa a la darrera pregunta, no. 
 
13. Quines mesures s’estan duent a terme en el municipi per crear llocs de feina?  
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Resposta:  
- Desenvolupar, com a norma general, tots els projectes del Pla turístic amb empreses del municipi o 
que tenguin treballadors d’aquí, com per exemple gestió del SICTED. 
- Bossa de feina i tallers de recerca activa d’ocupació. 
- Desenvolupament dels projectes Inicia i Innova amb emprenedors del municipi. 
- Desenvolupament del projecte Forma’t, adreçat a la capacitació de dones. I possible creació d’una 
cooperativa per a la confecció de tèxtils i artesania. 
- Difusió d’ofertes de treball a través d’Activartà. 
- Creació del mercat dels divendres. 
- Facilitar llocs al mercat o fires per a persones o empreses del municipi. 

 
14. Quantes hores setmanals de feina fan els funcionaris de l’Ajuntament? 

 
Resposta: 35. 

 
15. Estan assabentats de les queixes que produeix l’autobús escolar de la Colònia de Sant Pere: goteres, 
portes rompudes...? 

 
Resposta: Fets els esbrinaments pertinents amb l’equip directiu dels respectius centres escolars, el 
transport escolar de la Colònia al CP Na Caragol no ha estat objecte de cap queixa. 
 
Pel que fa a l’Institut, el transport de la Colònia a l’Institut tampoc no ha tengut cap queixa. Aquestes sí 
que es van produir la passada setmana amb el bus que ve de Sant Llorenç i Son Carrió, en el qual 
entrava aigua, un dia de pluja, pels dispositius de l’aire condicionat i mullava els seients, per la qual 
cosa els alumnes no s’hi van poder seure. En una altra ocasió el bus que la companyia va enviar va ser 
de menor capacitat i alguns alumnes van haver d’asseure’s a les escales. D’aquests incidents, la 
Direcció del centre en va tenir constància i va formalitzar les corresponents queixes per escrit davant la 
Conselleria d’Educació, la qual va amonestar la companyia i aquesta va comunicar a l’Institut que els 
problemes ja estaven resolts. 

 
16. Hi va haver incidents a la darrera vaga general d’educació en els col·legis públics del municipi?  

 
Resposta: No. 

 
17. Què pensen fer respecte a la brutor i rates que hi ha en els solars buits de la Colònia de Sant Pere?  

 
Resposta: Si detectam que algun es converteix en un problema, farem complir la normativa, que obliga 
a tancar els solars i a mantenir-los nets. 

 
18. Ens poden dir quan es reunirà el seguiment de responsabilitats referent al Poliesportiu de la Colònia 
de Sant Pere?  

 
Resposta: Tan aviat com tenguem l’informe jurídic encarregat. 

 

 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA I. VERDS 
 
Precs 
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- Demanam que es valori la possibilitat d’habilitar, com a zona d’esbarjo i presència permesa de cans, 
l’espai municipal que hi ha entre el parc de bombers d’Artà i el torrent. 

 
Resposta: Es tendrà en compte. De tota manera, ara estam fent feina per habilitar la parcel·la de la zona 
verda dels Pujols. 

 
- Demanam que es traslladi el punt d’aportació de fems que hi ha a la carretera de sa Duaia més a prop 
del nucli d’Artà (p. ex, davant el magatzem de la brigada municipal d’obres), amb la qual cosa es 
perdria menys temps en la recollida i el buidat dels contenidors i, sobretot, s’eliminaria i es podria tenir 
prou més controlat un focus de brutor que ara es troba enmig d’un paisatge emblemàtic, natural i de 
molta freqüentació turística. 

 
Resposta: Ho tendrem en compte. 

 
- Demanam que es prenguin les mesures oportunes per facilitar l’accés públic al dossier de premsa sobre 
base de dades que fa dia a dia el servei municipal de biblioteques, amb més de 7.000 articles de premsa 
ja buidats fins a l’any 2007, retrospectivament.  

 
Resposta: Hem demanat pressupost per tal de poder valorar-ho. 
  
- Demanam que ens informin del que ha comportat, en concepte de defensa jurídica, taxes, procurador, 
etc., el cas judicial que ha acabat, en dates recents (dies 6 i 7 de maig concretament), amb la demolició 
d’una casa i un mur d’obra il·legals en sòl rústic, a l’Ajuntament d’Artà. 

 
Preguntes 

 

Urbanisme 
 
- Quants d’expedients de restabliment de la legalitat urbanística han arribat al punt de tramitació de 
“proposta d’ordre de demolició” 
 
Resposta: Enviat per correu electrònic. 
 
- Ens en poden relacionar els noms (números)? 
 
Resposta: Enviat per correu electrònic. 
 
- Hi ha ja alguna definició, per part d’aquest Ajuntament, respecte de criteris clars i objectius de 
priorització de les actuacions en matèria de protecció de la legalitat urbanística, especialment pel que fa 
a la incoació de nous expedients i a l’execució de les ordres de demolició? 
 
Resposta: Aquest darrer mes el zelador està fent unes rutes setmanals i a més repetitives per tal de 
detectar noves infraccions. Una vegada acabades les rutes, les comença una altra vegada. 
 
- Si és positiu, quina? 
 
- Si és negatiu, per quin motiu? 
 
Medi Ambient 
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- S’ha rebut ja la diagnosi de les platges del nostre municipi? 
 
Resposta: No. 
 
- Es fa algun tipus de feina respecte de la correcta senyalització per a determinar-ne els límits, els usos 
permesos i prohibicions, etc.? 
 
Resposta: Esperam aquesta diagnosi. 
 
Patrimoni 

 
- Quins són els projectes en què es pensa, en relació a una probable convocatòria del Govern de les Illes 
Balears, per a la presentació de projectes a cofinançar amb els fons europeus FEDER?  

 
Resposta: Per sort o per desgràcia, en tenim molts per valorar: ses Païsses, talaiot de sa Canova, 
patrimoni de la Guerra Civil, murades de Sant Salvador i d’altres. Esperam la convocatòria per veure 
quins poden ser més adequats. 

 
- Quin és el seu estat de redacció, contractació, tramitació, etc.?  

 
Resposta: Hem d’esperar la convocatòria. 

 
 

PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PSOE 
 

Precs 

 
- Demanam a l’Equip de Govern que es posi en contacte amb el Consell de Mallorca i els faci saber que, 
en properes ocasions, en cas de no localitzar el batle per telèfon, sempre pot entrar una instància per 
registre d’entrada i així poder informar d’actuacions que hagin de realitzar en el nostre municipi.  

 
Resposta: Ho tendrem en compte. 
 
- Demanam que es tengui una mica més de cura amb el manteniment de les instal·lacions esportives ja 
que, com vostè ha dit moltes vegades, són velles i es deterioren de cada vegada més. 
 
Resposta: S’accepta el prec. 

 
- Demanam que doti d’una farmaciola municipal cadascuna de les instal·lacions esportives. 

 
Resposta: S’accepta el prec. 

 
Preguntes 

 

Esports 
 
- Quines són les obres que s’han de fer al Centre Hípic per tal d’obtenir la llicència d’obertura?  

 
Resposta: Dotar-lo d’un bany adaptat a minusvàlids. 
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- Ens pot explicar què va ocórrer el passat dia 20 al Poliesportiu? Quines mesures ha pres perquè no 
torni passar?  

 
Resposta: Un nin va caure i va pegar amb el llavi a un dels banquets i es va fer un tall al morro. 
S’arreglarà el banquet i estam revisant, en la mesura de les nostres possibilitats, les diferents 
instal·lacions i equipaments esportius per tal de millorar-los i reduir els riscos que hi ha actualment. 

 
- Ens poden fer arribar una còpia del Conveni de natació escolar? 

 
Resposta: Ja us l’he fet arribar. 

  
- Ens poden fer arribar una còpia de les subvencions, en concepte d’Artà Sorprèn, que s’han atorgat? 

 
Resposta:  De les subvencions no, perquè no hi ha cap línia de subvencions en concepte d’Artà Sorprèn 
per als clubs esportius. El que us he fet arribar per correu electrònic és el càlcul de les quanties 
econòmiques que corresponen a cada club en referència als convenis de patrocini. 

 
- Hi ha hagut cap canvi en la gestió de la neteja del Poliesportiu? 

 
Resposta: No. 

 
- Quines seran les funcions del dinamitzador cultural a l’àrea d’Esports? 

 
Resposta: Fer un control regular de les instal·lacions i equipaments esportius, així com treballar de 
manera coordinada amb la Regidoria d’Esports en allò que fa referència a aquesta àrea. 
 
Interior 
 
- Arran de les seves declaracions, que va fer a Ràdio Artà Municipal, han fet alguna actuació per tal de 
resoldre les queixes dels veïnats del carrer de les Barraques? 

 
Resposta: S’ha proposat una possible solució tècnica que estudiam presentar als veïnats a través d’un 
procés de participació. 

 
Urbanisme 

 
- Ens poden fer arribar una relació completa de tots els expedients d’infracció urbanística amb els 
imports que es deuen? Si la resposta és afirmativa, ens poden fer arribar la relació? 

 
Resposta: Enviat per correu electrònic. 

 
- Per norma general, quin temps es tarda en informar i notificar una llicència d’obra menor? 

 
Resposta: Depèn de si s’han d’enviar a distints organismes: carreteres, recursos hídrics, etc. Els tècnics 
tenen instruccions d’informar en una setmana. Ara bé, des de el mes de desembre i fins fa dues 
setmanes, l’aparelladora municipal, Petra Miquel, estava de baixa per maternitat i és ella qui informa les 
obres menors. Per això, durant els darrers mesos hi ha hagut retard. Esperem que ara torni a la 
normalitat. 

 
Educació 
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- Ens poden dir quins eren els serveis mínims de l’escoleta municipal d’Artà el passat 9 de maig?  

 
Resposta: No se’n decretaren. Malgrat això, l’escoleta de la Colònia sí que va estar oberta i es va 
comunicar als pares que demanaren informació al respecte. 

 
- Per què l’escoleta municipal d’Artà va estar tancada dia 9 de maig? 

 
Resposta: Perquè totes les treballadores exerciren el seu dret de vaga. 

 
- Han rebut alguna queixa en aquest sentit?  

 
Resposta: Una mare es va queixar a la Direcció del centre i als Serveis Educatius Municipals.  Se li va 
oferir la possibilitat d’utilitzar els servei de l’escoleta de la Colònia de Sant Pere, cosa que no va fer.  
També se li va oferir la possibilitat de fer constar el seu desacord per escrit mitjançant una instància, 
cosa que tampoc no va fer. 

 
- Ens poden fer arribar la instància on les AMIPA sol·liciten fer les activitats de l’estiu a les 
instal·lacions esportives municipals? 

 
Resposta: Sí. 

 
- Quina empresa ha de gestionar les activitats promogudes per les AMIPA? 

 
Resposta:  És una empresa formada per dues persones (M. Assumpció Santandreu Ginard i M. Bel 
Ginard Santandreu) que, de manera autònoma, gestionaran les activitats a Artà i a la Colònia de Sant 
Pere. 

 
- Com es repartiran les instal·lacions municipals?  

 
Resposta: Els centres de Na Caragol i Rosa dels Vents seran utilitzats de manera habitual per dur a 
terme les activitats d’oci i temps lliure. 
 
La piscina s’utilitzarà 2 pics per setmana (tal com es venia fent a l’Estiu Viu en anys anteriors) i el 
Poliesportiu de Na Caragol s’utilitzarà també 2 vegades per setmana. 
 
S’estan duent a terme reunions entre les dues entitats que ofereixen activitats semblants perquè puguin 
utilitzar ambdós espais de manera coordinada. El pròxim 7 de juny està previst tenir la següent reunió, 
en la qual s’arribarà a un acord respecte als dies i horaris a utilitzar per cadascuna de les entitats. 
 
- Quin és el projecte que han presentat les AMIPA o l’empresa que ho ha de gestionar per fer les 
activitats d’estiu? Ens en poden donar una còpia? 

 
Resposta: Aquest projecte, “Estiu Actiu”, ho han presentat a les diferents AMIPA i ha estat revisat pels 
tècnics de l’Ajuntament per assessorar les AMIPA.  

 
- Quines edats cobreixen les activitats promogudes per les AMIPA o l’empresa en qüestió? 

 
Resposta: Tota l’etapa d’infantil i fins a sisè de primària. 
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Cultura i Patrimoni 

 
- Tenen coneixement del funcionament dels consells de la Cultura? 

 
Resposta: Sí. 

 
- Saben que a Catalunya funcionen des de fa molt de temps amb un resultat molt positiu? 

 
Resposta: Sabem que existeixen, però no tenim constància del seu resultat. 

 
- A la legislatura passada es va començar a confeccionar un esbós del que posteriorment seria el Consell 
Municipal de la Cultura d’Artà; tenen coneixement d’aquest fet? 

 
Resposta: Sí. 

 
- Pensen continuar la feina començada i acabar-la?  

 
Resposta: En un primer pas, analitzarem la feina feta i el seu estat d’execució i, després, ho valorarem. 
 
- Si la resposta és afirmativa, hi ha un calendari previst d’actuacions? 
 
Turisme 

 
- Ens poden donar una relació de les factures que han estat imputades a les partides del Pla turístic? 

 
Resposta: Sí. 

 
Hisenda 

 
- Es té la intenció de pagar la factura RI 0002, de 31 de desembre de 2012, de 15.785,77 euros, atès que 
hi ha una auditoria a l’empresa que ens dóna el servei de neteja i de recollida de fems? 

 
Resposta: S’està estudiant. 

 
Medi Ambient 

 
- Quant a educació ambiental: hi ha qualque projecte en marxa? Si la resposta és afirmativa, ens poden 
explicar quin? 

 
Resposta: No. 
  
- Han pensat utilitzar el Pla de turisme Artà Sorprèn per realitzar aquestes tasques d’educació 
ambiental? 

 
Resposta: No, pensam que és millor emprar recursos propis. Aquesta tasca es podrà impulsar una 
vegada que es reincorpori una treballadora que, en aquests moments, està de baixa per maternitat. 

 

 

Acords  
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1. Una vegada fetes les correccions demanades a l’acta de dia 26 de març de 2013, acordar, per 
unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar les 
actes de les sessions de 29 de gener, 26 de març i 16 d’abril de 2013. 
 
2. Acordar, per 6 vots a favor (UIA i CxI), 4 vots en contra (PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP): 
2.1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 107.270,21 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 
2.2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2013, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives 1621 22700 i 1790 22700. 
 
3. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP): 
3.1. Declarar que el sistema educatiu de les Illes Balears ha d’aportar competència lingüística en català, 
castellà i anglès, per la qual cosa: 
a) S’ha d’instar el Govern de les Illes Balears a derogar el decret sobre el tractament de llengües en 
l’ensenyament i a evitar qualsevol acció que promogui la distinció dels alumnes segons la seva llengua 
d’aprenentatge o a la fragmentació de la societat en comunitats lingüístiques. 
b) S’ha d’instar el Govern de l’Estat a retirar la proposta inclosa en l’Avantprojecte de llei d’educació, 
segons la qual al final de l’educació obligatòria no serà necessari acreditar el nivell de català 
corresponent. 
3.2. Instar al Govern de les Illes Balears a garantir que el nombre d’assignatures impartides en llengua 
catalana no sigui mai inferior al 50 % de les hores lectives. 
3.3. Instar el Govern de les Illes Balears i el Govern de l’Estat a emprendre un ambiciós programa 
d’acollida lingüística per tal de garantir la integració lingüística dels ciutadans nouvinguts i fer-los 
partícips dels elements vertebradors de la nostra identitat. 
3.4. Instar el Govern de les Illes Balears a millorar l’ensenyament escolar de l’anglès, amb recursos i 
formació, sense violentar els projectes lingüístics dels centres, i acompassant-ho amb els recursos 
efectius a l’abast.  
3.5. Instar el Govern de les Illes Balears a defensar l’oficialitat i la unitat de la llengua catalana a tots els 
àmbits en els quals és qüestionada i emplaçar-lo a recuperar el consens social en matèria lingüística i en 
les propostes educatives bàsiques. 
 
4. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP): 
4.1. Demanar al Consell que es comprometi a fomentar la mobilitat sostenible i segura en l’ús de la 
bicicleta a les carreteres de Mallorca. 
4.2. Instar el Consell a redactar un pla director ciclable de Mallorca i la seva normativa, que s’inclourà 
dins el Pla director sectorial de carreteres en el termini d’un any. 
4.3. Incloure els costos de l’ elaboració d’aquest pla i els de la seva implantació dins el Conveni de 
carreteres amb l’Estat.  
4.4. Coordinar i col·laborar amb els municipis per tal que es mantingui la continuïtat dels recorreguts 
interurbans, garantint que siguin viables els traçats urbans de competència municipal. 
 
5. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP): 
5.1. Rebutjar totalment l’Avantprojecte de llei per a la racionalització i la sostenibilitat de 
l’Administració local presentada pel ministre d’Hisenda i Administracions Públiques del Govern 
espanyol, per tot el que suposa de vulneració a l’autonomia local, a les competències  de l’Estatut 
d’autonomia de Illes Balears, i  d’intent de recentralització del model de l’Administració local. 
5.2. Exigir al Govern de l’Estat que no s’extralimiti en les seves competències i que no vulneri la 
competència de les comunitats autònomes sobre l’organització territorial i el règim local, atès que són 
aquestes les que han de proposar, discutir i acordar els models territorials i competencials que facin 
l’arquitectura institucional que respongui a la realitat de la comunitat autònoma. 
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5.3.Instar el Govern de les Illes Balears a defensar amb fermesa les competències que li atorga  l’Estatut 
en matèria de règim local i expressar el suport explícit d’aquest Ajuntament en totes les mesures que 
sigui necessari emprendre per exercir aquesta defensa.  
5.4. Instar el Govern de l’Estat a convocar una mesa de diàleg per obrir un procés de negociació amb els 
agents socials i polítics per reorientar la reforma de la Llei bases de règim local, perquè aquesta 
signifiqui i impulsi una política de serveis que estiguin a prop de la ciutadania i perquè, a la vegada, no 
signifiqui el desmantellament de les administracions locals. 
5.5. Afrontar la necessitat d’enfortir les administracions locals i els serveis públics com a garants dels 
drets i la cohesió social en un moment en què gairebé un 30 % de la població aturada ja no rep cap tipus 
de prestació ni subsidi per estar aturat. 
5.6. Instar el Govern de l’Estat, juntament amb els governs de les diferents comunitats autònomes i les 
entitats municipals, a l’elaboració d’un nou marc de finançament per al món local, més just, més eficaç i 
més eficient, al servei de les polítiques locals. 
5.7. Reclamar al Govern de l’Estat la retirada de l’esborrany de la proposta d’Avantprojecte de llei, que 
envaeix i vulnera les competències de les administracions locals i que, pel contrari, acompleixi amb el 
pagament de les aportacions econòmiques establertes per llei, reglaments i sentències que afecten el 
desenvolupament de les competències i serveis de les administracions locals, especialment en matèria 
social i educativa.  
5.8. Comunicar aquests acords al Govern d’Espanya, al Govern de les Illes Balears, als grups 
parlamentaris del Congrés dels Diputats, als grups parlamentaris del Parlament de Illes Balears, als 
consells insulars de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, a la Federació de Municipis de les Illes 
Balears i als agents socials. 
5.9. Donar publicitat a aquests acords. 
 
7. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), en relació amb la 
moció que presenta el grup socialista relativa a la defensa del dret a la lliure decisió de les dones: 
7.1. Reconèixer el dret a una maternitat lliurement decidida, la qual cosa implica, entre d’altres coses, 
que les dones decideixin sobre el seu embaràs i que aquesta decisió conscient i responsable sigui 
respectada. 
7.2. Recordar al Govern d’Espanya la aconfessionalitat proclamada a la Constitució i, en aquest sentit, 
rebutjar qualsevol ingerència en el dret a una maternitat lliurement decidida al dictat de cap moral 
religiosa. 
7.3. Mostrar-se  contrari a la reforma anunciada de la Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, de salut sexual 
i reproductiva i de la interrupció voluntària de l’embaràs, anunciada pel ministre Ruiz Gallardón, i 
rebutjar la regressió que això suposaria. 
 
8. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), instar el Govern de les 
Illes Balears que rectifiqui la política impositiva que grava el consum i que fa que la nostra destinació 
sigui la més cara d’Espanya, i que retiri el Projecte de mesures tributàries per la sostenibilitat financera 
de la hisenda pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, llei de creació de tres nous impostos 
que s’està tramitant al Parlament de les Illes Balears. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 
        El batle 


